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Exp.:1069-186-2023  MEDI AMBIENT

ACTA

REUNIÓ DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT DE L’ACTIVITAT DE 
LA PEDRERA “LAS CUBETAS”. 

Data i Lloc:  dimecres 22 de Novembre de 2023 a les 11:00 hores a la sala 
de plens de l’Ajuntament de Begues.

L’ordre del dia de la sessió és el següent:

Punt 1: LECTURA I APROVACIÓ DE L’ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR
Punt 2: SEGUIMENT DELS CONTROLS DE LES VOLADURES

Assistents:

Presideix el Regidor de l’Àrea de Territori i Sostenibilitat, Sr. Javier Valero 
Ballesta, i assisteixen els següents membres:

Per part de l’Ajuntament: 
- Sr. Javier Valero Ballesta Regidor l’Àrea de Territori i Sostenibilitat. 
- Sr. Xavier Teixidor Bigas, Cap de Serveis Territorials en representació del 
Tècnic de Medi Ambient. 

Per part del Departament d’Empresa i Treball (Direcció General d’Indústria): 
- Sr. Jordi Oliveras Mejias, cap de la Secció de Seguretat de Concessions 
Mineres. 

Per part de l’empresa CEMEX: 
- Sr. Francesc Viñas Campamà, Cap d'Àrids Aragó i Catalunya. 
- Sr. Paco Aragón, Responsable de Zona

Per part de l’Associació de veïns de Begues Parc:
 - Sr. Cristóbal Fuentes, vocal de l’associació de veïns de Begues Parc. 

Punt 1: 
- Es dona lectura de l’Acta de la sessió anterior i s’hi dóna conformitat.

Punt 2:

- Obre el debat el Sr. J. Valero, donant compte del nombre de 
voladures de les que té constància l’Ajuntament (un total de 17), i de 
que, d’acord amb les dades que s’han fet arribar a la Corporació, 
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totes resulten conformes a la legislació que estableix els límits de 
vibració tolerables.

- El Sr. J. Oliveras confirma que així és.
- El Sr. F. Viñas puntualitza que d’acord amb els acords de la Comissió, 

es comproven les explosions amb dues medicions, una a la pròpia 
pedrera, i l’altra a la part alta del Carrer Túria. També se n’han fet a 
petició dels veïns en una finca particular i a la placeta del Carrer 
Ebre. Totes elles s’ajusten als límits màxims admissibles.

- El Sr. Cristóbal Fuentes explica que en data del dia anterior a la 
reunió s’han executat voladures amb un impacte molt rellevant. Un 
total de 16 veïns han fet arribar a l’Associació queixes i malestar per 
les fissures detectades per les explosions i comenta que en alguns 
casos s’han reobert fissures preexistents.

- El Sr. P. Aragón de Cemex pregunta al representant de Seguretat 
Minera si pot confirmar que les voladures s’han mantingut per sota 
dels llindars que estableix la norma aplicable, cosa que el Sr. Oliveras  
confirma plenament. I puntualitza, a més, que els valors assolits no 
superen ¼ dels màxims que estableix la normativa.

- El Sr. C. Fuentes no dubta que les actuacions s’ajustin a norma, però 
reitera que existeix una important alarma social, i manifesta que 
l’alarma seria encara superior si les explosions es fessin en horari de 
descans dels veïns, ja que en general, les barrinades es fan en horari 
de treball, quan els domicilis estan buits.

- El Sr. F. Viñas explica que Cémex ha presentat a Mines un nou 
projecte de voladures canviant les càrregues per a modernitzar el 
sistema d’explotació. En paral·lel, també es treballa en el canvi de 
sectors d’explotació, cosa que permetria millorar l’impacte  sobre la 
zona habitada.

- El Sr. C. Fuentes puntualitza que els canvis en els sectors 
d’explotació sols seran ben vistos per l’Associació de Veïns si no 
suposen un allargament del termini d’explotació de la pedrera.

- El Sr. J. Valero exposa que la modificació dels àmbits d’explotació, en 
darrera instància no la decideix l’Ajuntament sinó que cal que hi hagi 
una Declaració d’Impacte Ambiental favorable.

- El Sr. P. Aragón manifesta que si l’Ajuntament es pronuncia sobre les 
propostes de reubicació dels fronts d’explotació i les diferents 
alternatives, a partir de gener 2024 podrien començar a treballar en 
l’Avaluació Ambiental

- El Sr. C. Fuentes manifesta que també hi ha queixes per pèrdua de 
càrrega dels camions a la carretera, cosa que genera perill per 
motoristes i vehicles.

- El Sr. P. Aragón demana disposar de dades concretes dels vehicles 
que causen el problema, per tal de poder actuar, tot i que hi ha 
vehicles pesats d’altres activitats mineres que també utilitzen la 
mateixa carretera i podrien ser, en part, causants del problema.
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- El Sr. C. Fuentes pregunta si es podrien estudiar altres tipus de 
voladures o altres tipus de càrrega explosiva, o detonació, que 
tinguessin menys impacte.

- El Sr. F. Viñas diu que no hi ha sistemes de voladura alternatius i que 
altres sistemes d’explotació com l’extracció mecànica encara tenen 
repercussions més molestes que les explosions.

- El Sr. J. Oliveras diu que es poden assajar altres formes de fer 
detonar els explosius, si bé podrien tenir resultats pitjors i 
probablement les millores serien poc o gens apreciables.

- El Sr. F. Viñas explica que hi ha voluntat de causar les menors 
molèsties, però que hi ha poc marge d’actuació. Explica que s’han fet 
campanyes amb georàdar per detectar coves subterrànies que 
pugessin general efectes colaterals a les explosions, com ara soroll 
aeri, tant o més molestos que les vibracions.

- El Sr. C. Fuentes explica que s’adopten tota mena de precaucions, 
com per exemple evitar les detonacions en dies encapotats, atès que 
s’incrementa el soroll aeri.

El debat es tanca amb els acords següents:
- Si es produís alguna explosió amb efectes inhabituals, es convocarà 

una reunió d’urgència telemàtica de la Comissió de seguiment.
- En cas contrari la propera sessió ordinària es celebrarà el proper mes 

d’abril 2024 en data que es comunicarà oportunament.
- L’Ajuntament manifestarà a Cemex quina de les solucions 

alternatives de desplaçament dels fronts d’explotació li sembla més 
encertada per iniciar els tràmits de consultes ambientals. Cémex 
presentarà a l’Ajuntament les propostes de millora de les 
construccions existents a la pedrera per adequar una aula 
d’interpretació de l’explotació amb finalitats didàctiques i 
l’Ajuntament valorarà la compatibilitat urbanística i les tramitacions a 
fer.

-
Sense més assumptes a tractar s’aixeca la sessió sent les 11:45 
hores

Begues, en data de signatura electrònica.
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